
گفت وگو - ۱

هفته گذشته جمهوری اسلامی ایران در پاسخی 

قاطـــع بـــه خرابـــکاری انجام شـــده در نیروگاه 

هسته ای نظنز غنی سازی 60درصد اورانیوم را آغاز کرد. 

این موضـــوع با واکنش های متفاوتی ازســـوی مقامات 

کشـــورهای مذاکره کننـــده 1+4 در وین روبه رو شـــد. 

حســـین آبنیکی، کارشناس ارشـــد مسائل هسته ای در 

گفت وگـــو بـــا »فرهیختـــگان« بـــه ابعاد مختلـــف آغاز 

غنی سازی 60درصد توسط ایران و تاثیر آن بر مذاکرات 

پیش رو پرداخته اســـت. متن این گفت وگو را در ادامه از 

نظر می گذرانید.

ایران با غنی ســـازی 60درصدی چه تاثیری می تواند بر 

مذاکرات هسته ای بگذارد. اساسا این سطح غنی سازی 

چقدر در مذاکرات پیش  رو می تواند قابل اتکا باشـــد؟ 

اقـــدام اخیر ایران بـــه طرف مذاکره کننده تـــوان فنی ما را 

نشـــان می دهـــد و این موضوع را اثبـــات می کند که اگر ما 

محدودیت هایـــی را در صنعت هســـته ای پذیرفتیم، به این 

معنی نیســـت که توان ما از بین رفته اســـت و ما دانش فنی 

را دراختیـــار نداریم. این اقدام به طرف مذاکره کننده اثبات 

کـــرد که ما دانش فنـــی را به طور کامـــل دراختیار داریم و 

عندالزوم هر کاری که در حوزه هســـته ای مورد نیاز کشـــور 

اســـت، می توانیم انجام دهیم. ضمن اینکه پاسخ مناسب و 

درخوری به توطئه غربی ها با این حرکت داده شـــد. اگر آنها 

بمبی را منفجر کردند و بعضی از تجهیزات ما را دچار آسیب 

کردند نه تنها فعالیت های ما متوقف نشد بلکه با این حرکت 

به آنها نشـــان دادیم که فعالیت هســـته ای ایران ادامه پیدا 

می کند. غنی ســـازی 60درصدی نشان داد ما دست مان پر 

اســـت و ظرفیت های گسترده ای در این زمینه داریم.

آیا اعلام غنی ســـازی 60درصدی صرفا جنبه هشدار به 

غرب را داشت؟ 

غنی سازی 60درصدی کارکرد کاملا فنی و استفاده عملیاتی 

دارد. ما به اورانیوم با غنی ســـازی بیشتر نیاز داریم. همین 

رآکتور تحقیقاتی ما در تهران، قبلا سوختش 20درصد نبود، 

ســـوختش با غنای حدود 90درصد بود. ایران ممکن است 

برای فعالیت های صلح آمیز هسته ای اش نیاز به غنی سازی 

با درصد بیشـــتر از 20درصد داشـــته باشد. این اقدام یک 

اقدام عملیاتی و صنعتی اســـت که می تواند در آینده توسعه 

پیـــدا کند. اورانیوم با غنای 60درصد در حوزه های مختلف 

همچون تولید رادیوداروها و... کاربرد دارد. بنابراین این طور 

نیست که این غنی سازی یک حرکت صرفا نمایشی و درواقع 

برای فشار دیپلماتیک باشد. درواقع غنی سازی 60درصدی 

هم قدرت ما را در مذاکرات بالا می برد و هم اینکه به یک نیاز 

راهبردی ما در صنعت هسته ای پاسخ می دهد.

با توجه به غنی ســـازی 60درصـــد، پیش بینی تان برای 

آینده مذاکرات و برجام چیســـت و این حرکت چقدر در 

آینده این مذاکرات موثر است؟ 

ما با این حرکت نشان دادیم قرار نیست عقب نشینی کنیم و 

طرف آمریکایی باید تعهدات برجامی اش را اجرا کند. ما باید 

بر این امر تاکید کنیم و راستی آزمایی هم در این زمینه انجام 

شود و بعد از آن وارد تعهدات برجامی خودمان خواهیم شد. 

مادامـــی که این اتفاق نیفتد، یعنی طرف آمریکایی تعهدات 

خودش را به طور کامل اجرا نکند و توســـط ما راستی آزمایی 

نشـــود، ما همچنـــان فعالیت های هســـته ای مان را ادامه 

می دهیم و در همین ســـطح فعلی توقف نمی کنیم. ما این 

پیام را به طرف غربی و آمریکایی همیشه داده ایم که متناسب 

بـــا نیازهایمان جلو می رویم و هیچ گونـــه محدودیتی را هم 

برای خودمان قائل نمی شـــویم. در چارچوب استراتژی های 

نظام و نیازهایی که صنعت هسته ای ما دارد، گام به گام برای 

پاســـخگویی پیش می رویم و هر میزان لازم باشد اورانیوم را 

غنـــی می کنیم یا هر فعالیت صنعتی یا تحقیقاتی دیگری را 

که لازم باشد، انجام می دهیم و محدودیتی را قطعا نخواهیم 

پذیرفت، مگر اینکه غربی ها و به خصوص آمریکایی ها به طور 

کامل به برجام و تعهدات شان برگردند و راستی آزمایی شود، 

آن وقت اســـت که ما به چارچوب برجام برمی گردیم.

انفجـــار نطنز، برنامه هســـته ای ما را تا چه میزان مختل 

کرد؟ 

تردیـــدی وجود ندارد که این انفجار در تاسیســـات برقی ما 

آسیب های قابل توجهی وارد کرده است، حالا اینکه ما در چه 

مدتی می توانیم این اتفاق را جمع کنیم و به شـــرایط عادی 

بازگردیم بســـتگی دارد به اینکه مدیران صنعت هسته ای ما 

چقـــدر همت و تلاش کنند و چقـــدر این بحث را در اولویت 

خود قرار دهند. اگر خوب کار کنند، به نظر من می شـــود در 

یک فاصله زمانی مناســـب این حادثه را جبران و مشـــکل را 

مرتفع کرد، البته برخی آسیب ها ممکن است جبران نشود. 

به هر حال تعدادی از ماشـــین های سانتریفیوژ بر اثر قطع 

برق دچار آســـیب شده و قاعدتا از بین خواهند رفت. وقتی 

ما ماشـــین هایمان را دوباره فعال کنیم، مشـــخص می شود 

که برخی ماشـــین ها مشکل پیدا کرده و دیگر قابل استفاده 

نخواهنـــد بود. اینکه چه تعداد ماشـــین از بین رفته اســـت 

بعدا مشخص می شود، اما سیستم برق را می شود به سرعت 

اصلاح کرد و به حالت قبل برگرداند، مسئولان سازمان انرژی 

اتمی باید تلاش کنند جبران خسارات را سریع انجام دهند.

در واکنـــش به اتفاق های اخیر ســـناریوهای پیش  روی 

جمهوری اسلامی ایران، به جز آغاز غنی سازی 60درصد 

چه مواردی می تواند باشد؟ 

فکـــر می کنم ما به شـــدت باید بحث صنعت هســـته ای را 

جـــدی بگیریم، نیازهایـــی که ما در ایـــن صنعت داریم و 

برنامه هایمـــان را بایـــد به طور جدی دنبـــال کنیم. بحث 

پیشـــران های هسته ای مان را که مصوبه مجلس هم دارد )و 

اتفاق قابل قبولی در این مدت در این حوزه نیفتاده اســـت( 

باید به ســـرعت دنبال کنیم. رآکتور اراک را باید به ســـرعت 

اصلاح و ساخت و راه اندازی کنیم. در حوزه امنیتی خیلی 

باید بیشـــتر مراقبت شود و نیروهای امنیتی ما باید مراقبت 

بیشتری از تاسیسات هسته ای کنند، بخش قابل توجهی از 

نیروهای توانمند هســـته ای درطول برجام رسما از سازمان 

اخراج شـــدند، نه اینکه از پست شـــان کنار گذاشته شده 

باشـــند بلکه از کل صنعت هســـته ای بیرون رانده شدند. 

بســـیاری از آدم های توانمند هســـتند و حالا که استراتژی 

دولت در صنعت هسته ای عوض شده به شدت جای خالی 

این نیروها حس می شـــود. ما نیـــاز داریم در حوزه فنی از 

توان آنها اســـتفاده کنیم و سرعت ارتقای صنعت هسته ای 

را بـــا ورود ایـــن نیروهای توانمند بـــالا ببریم. این اقدامی 

اســـت که مجلس می تواند روی آن تاکید کرده و ســـازمان 

را وادار کنـــد، نیروهایی را که اخراج شـــده اند، برگرداند. 

در حوزه سیاســـی هم ما هیچ عقب نشینی ای نباید در این 

ع داشـــته باشیم همان طور که گفتم باید تاکید کنیم  موضو

که آمریکایی ها تعهدات برجامی خودشـــان را انجام دهند 

و این را هم راســـتی آزمایی کنیم. این مســـاله خیلی نیاز به 

مذاکره و رفت وآمد ندارد. آمریـــکا باید کار عملیاتی انجام 

دهد، هرجا لازم اســـت مصوبـــه ای در کنگره بگذراند یا هر 

اتفاقـــی را که نیـــاز دارد، انجام دهد. راســـتی آزمایی این 

ع هم قطعا زمان می برد، این طور نیســـت که یک روز  موضو

یا دو روز باشـــد، این را باید جـــدی بگیریم. مباحث انتقال 

ارز و دلار و ســـوئیفت و... چیزی نیست که با یک روز بشود 

راستی آزمایی اش کرد. اگر این کار اتفاق افتاد و ما هروقت 

احســـاس کردیم که دیگر هیچ مانعی بر ســـر راه مان وجود 

ندارد آن وقت می شـــود، برگردیم به تعهدات مان. بنابراین 

مـــن فکـــر نمی کنم که مـــا نیاز به این ســـطح از مذاکرات 

داشـــته باشیم و بیشـــتر نیاز به اقدام داریم، آن هم توسط 

طرف غربی و به ویـــژه آمریکایی ها. ما باید وقت مان را روی 

راستی آزمایی اقدامات آنها بگذاریم نه اینکه برویم، مذاکره 

کنیـــم. چیـــزی روی میز مذاکره عوض نمی شـــود و تغییر 

نمی کند. در صحنه عمل هست که آمریکایی ها باید اقدام 

کنند و ما آن را ببینیم.

حسین آبنیکی، رئیس اسبق مرکز توسعه و فاوا سازمان انرژی اتمی در گفت وگو با »فرهیختگان«:

بیشتر از مذاکره به راستی آزمایی تعهداتِ غربی ها نیاز داریم

بامـــداد روز جمعـــه، ایـــران با ارتقای ســـطح 

غنی سازی از 20درصد به 60درصد، نخستین 

محصول اورانیوم 60درصد را تولید کرد. خبر دستیابی 

به این سطح از غنی سازی را ابتدا محمدباقر قالیباف، 

رئیس مجلس شـــورای اسلامی در توئیترش اعلام کرد 

و ساعاتی بعد علی اکبر صالحی، رئیس سازمان انرژی 

اتمی آن را تشـــریح کرد. پیش از این اقدام، تهران در 

نامه ای به آژانس بین المللی انرژی اتمی افزایش سطح 

غنی سازی خود را اعلام کرد و گروسی، مدیرکل آژانس 

بین المللی انرژی اتمی اعلام کرده بود ایران، آژانس را 

در جریان غنی ســـازی 60درصد قرار داده است. برای 

بررســـی ماهیت و آثار غنی ســـازی در این ســـطح، با 

ســـیدمحمودرضا آقامیـــری از متخصصـــان فیزیـــک 

هســـته ای و عضو هیات علمی دانشـــکده مهندســـی 

هسته ای دانشـــگاه شهیدبهشتی گفت وگو کرده ایم. 

مشـــروح این گفت وگو را در ادامه از نظر می گذرانید.

با توجه به اتفاقات اخیر در نطنز و در جریان مذاکرات 

وین، روز گذشـــته شـــاهد گرفتن محصـــول اورانیوم 

غنی شـــده 60درصـــد بودیـــم، کارکرد این ســـطح از 

غنی ســـازی برای ایران چیست؟ اگر این را یک اقدام 

بـــرای تعدد گزینه های روی میز ایـــران بدانیم، به نظر 

شما چه تاثیری بر روند مذاکرات دارد؟

درصورتی که بخواهیم از اورانیوم برای تولید رادیوایزوتوپ، 

راکتورهای کوچک یا در پیشران ها، کشتی ها و زیردریایی ها 

و امثال آن اســـتفاده کنیم، اورانیوم با غنای 60درصد لازم 

است. باید بدانید که هرچه بخواهیم راکتورهای کوچک تر 

داشته باشیم، باید غنای بالاتری نیز داشته باشیم، به این 

دلیل باید غنای بالای 60درصد داشته باشیم، حتی گاهی 

اورانیـــوم تا 90درصد نیز برای برخـــی راکتورهای کوچک 

نیاز اســـت تا کار روی آن انجام شود و اورانیوم غنی شود. 

دقیقـــا همانند راکتور تهران که قبـــلا اورانیوم آن با غنای 

بالای 90درصد بود.

بنابرایـــن بایـــد برای اقدامـــات مختلف خـــود ازجمله در 

پیشـــران ها، زیردریایی هـــا، کشـــتی ها و جاهایی که نیاز 

است، غنی سازی داشته باشیم و از این غنا استفاده شود. 

البته کل غنی ســـازی بالای 5درصد طبیعی و قانونی است 

و همه جـــا نیز از آن اســـتفاده می کنند، هم در راکتورهای 

کوچک با غنای بالای 40درصد و هم در ســـایر راکتورها، 

اما بـــرای کارهای راکتورهای کوچـــک تحقیقاتی و تولید 

رادیوایزوتوپ ها باید ســـراغ اورانیوم با غنای بالا برویم. این 

کار علمی و منطقی است.

اثرگذاری غنی سازی 60درصد چگونه خواهد بود؟ 

در این زمینه باید بگویم ما در مذاکرات داوطلبانه پذیرفتیم 

غنی سازی نداشته باشـــیم و غنی سازی را متوقف کردیم. 

ما براساس برجام هم طبق NPT و هم طبق قوانین آژانس 

می توانیم هر کاری را در ارتباط با غنی ســـازی انجام دهیم 

اما ایـــران داوطلبانه به خاطر برجـــام پذیرفت که این کار 

را تعلیق و غنی ســـازی را به صـــورت محدود و در مقدار کم 

یعنی 3/4 تا 5/1 بیشـــتر گسترش ندهد اما الان که طرف 

مقابل به تعهدات خود عمل نکرده، شرایط فرق کرده است.

  ایران برای نیاز کشور به غنی سازی 90درصد 

نیاز دارد 

بنابرایـــن با توجه به اینکه مجلس نیز مصوب کرده اســـت، 

قاعدتا باید این کار سرعت می گرفت و با توجه به اینکه سو 

)SWU( سانتریفیوژهای نسل یک برای انجام حجم بالای 

غنی سازی کم اســـت، طبیعتا استفاده از سانتریفیوژهای 

نسل های جدید آغاز شده و مســـلما اگر غربی ها تعهدات 

خود را عملیاتی کنند ایران نیز به تعهدات خود بازمی گردد 

و غنی سازی را کنترل شده انجام می دهد؛ هرچند با توجه به 

نیازی که کشور برای زیردریایی ها، پیشران ها، کشتی های 

بـــزرگ، راکتورهـــای تحقیقاتـــی، تولیـــد رادیوایزوتوپ و 

ایزوتوپ های پایدار دارد، مجبور اســـت به ســـمت داشتن 

غنی سازی بالا و حتی بالای 90درصد برود.

  تعهدات طرف مقابل اجرایی نشود غنی سازی 

60 درصد هم تاثیری روی مذاکرات ندارد 

با توجه به اعلام رســـمی این درصد از غنی سازی، این 

موضوع چه تاثیری روی مذاکرات وین دارد؟

اگر طـــرف مقابل به تعهدات خود عمل کنـــد طبیعتا باید 

غنی ســـازی را متوقـــف کنیـــم، چراکه تعهـــد کردیم ولی 

اگـــر تعهـــدات طرف مقابـــل اجرایی نشـــود تاثیری روی 

مذاکرات ندارد. ما می خواهیـــم بگوییم تحت تاثیر برجام 

محدودیت ها را اعمال نخواهیـــم کرد، بلکه محدودیت ها 

را کنار می گذاریم.

توانایی کشـــور برای غنی ســـازی بالاست و ایران می تواند 

ایـــن کار را انجام دهد و مشـــغول انجام دادن اســـت لذا 

تصور می کنم در آینده هم بتوانیم به غنای بالاتر برســـیم و 

بخشـــی از مشکلات را برای حجم های کوچک تولید انرژی 

و همچنیـــن راکتورهای کوچک با این شـــرایط حل کنیم، 

لذا این امر تســـت خوبی اســـت که بتوانیم در آینده برای 

غنای بالا برویم و براســـاس آن مشکلات خود را حل کنیم.

گفت وگو - 2

سیدمحمودرضا آقامیری، متخصص فیزیک هسته ای در گفت وگو با »فرهیختگان«:

آمریکا به برجام برنگردد، غنی سازی 60 درصد متوقف نمی شود

مریم عاقلی
روزنامه نگار

معین رضیئی
روزنامه نگار

ایران کمتر از یک هفته پس از حادثه نطنز، غنی سازی خود را به 60 درصد رساند

غنیسازی۶۰درصد،تولددوبارهایرانهستهای
همين صفحه و صفحه ۲ را  بخوانيد

سیمرغ بهترین بازیگر
پولیمیرسد به...!

دعوایهمتی-نعمتی
آیا دعوای رئیس کل بانک مرکزی با معاون رئیس جمهور واقعی است؟

۸۱۳

نجاتکتابازدست
بازرگان هایتلویزیون

اهالی کتاب به شورای عالی کتاب تلویزیون چه پیشنهادی دادند؟

۱۲

۱۶

w w w . F d n . i r

روزنامه خبری،  تحلیلی، دانشگاهی صبح   ایران
صدای نخبگان،  نگاه جوانان

16صفحه
تهران ۲۰۰۰ تومان

شهرستان ها و واحد های 
دانشگاهی 1۵۰۰ تومان

 شماره مسلسل 40۳۲
 شنبه ۲۸ فروردین ۱400

 4 رمضان ۱44۲
 ۱۷ آوریل ۲0۲۱ 

 شماره ۳۲۹4
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گزارش »فرهیختگان« از احتمال حضور افرادی
در سریال های شبکه نمایش خانگی که با پول، بازیگر شده اند

اگر مسئولان دولتی چند روزی اختلافات را فراموش کنند، می بینند 
شرایط کادر درمان وخیم است، سونامی موج چهارم فقط

با تعطیلی قاطع و موثر فروکش می کند

نفس تنگیبیمارستان ها
تعطیلکنید

نشردانشودرآمدزایی
غیرشهریهای

گزارش »فرهیختگان« از اهداف معاونت فناوری دانشگاه آزاد برای راه اندازی سراهای نوآوری
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